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Объект исследования – детско-родительские отношения  

Предмет исследования – особенности детско-родительских отношений 

в семьях различного типа.  

Цель исследования – выявить особенности детско-родительских 

отношений в однодетных и многодетных семьях. 

Основные результаты: Родители одного ребенка в большей степени 

стремятся чаще проводить время с ним, чаще одобряют его интересы и планы. 

Они больше интересуются делами своего ребенка, чаще стараются помочь во 

всем ребенку, больше сочувствуют ему. В семье с единственным ребенком 

родители больше стремятся к симбиотическим отношениям с подростком. В 

однодетных семьях родителям присуще больше контролировать ребенка, 

следить за его достижениями и его индивидуальными особенностями и 

поведением. В многодетных семьях родители реже проводят с ним свое 

свободное время, предоставляя ребенку большую самостоятельность и 

автономность в поведении. Родители в многодетных семьях реже стремятся 

сокращать межличностную дистанцию с подростком, их внимания может не 

хватать ребенку. Анализ особенностей отношения детей к родителям в 

однодетных и многодетных семьях помог установить, что единственные дети 

оценивают своих родителей как умерено строгих и требовательных, с высоким 

уровнем контроля, тесной эмоциональной связью, более включенным во 

взаимодействие. Также оценивают их стиль воспитания как более 

последовательный, чем родители из многодетных семей. Дети из многодетных 

семей чаще сталкиваются с проявлением строгости и требовательности у 

родителей, они более самостоятельны в своем поведении и реже подвергаются 

контролю и сверхопеке со стороны родителей, а также оценивают 

родительскую линию воспитания как не последовательную, то есть чаще 

сталкиваются с непредсказуемым поведением родителей, непостоянством 

требований. 
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Features of child-parent relations in families of various types: abstract to the 

thesis /  Katsiaryna Blizniuk; Faculty of Philosophy and Social Sciences, 



Department of Social and Organizational Psychology; scientific director S. M. 

Shirko. 

The object of research is child-parent relations 

The subject of research is the peculiarities of child-parent relations in 

families of various types. 

The aim of research is to identify the features of child-parent relations in 

single-child and large families. 

The results. Parents of one child are more likely to spend more time with 

them, more likely to approve of their interests and plans. They are more interested 

in the affairs of their child, more often try to help the child in everything, more 

sympathetic to him. In a family with an only child, parents are more likely to seek a 

symbiotic relationship with a teenager. In single-child families, parents tend to have 

more control over the child, monitor his achievements and his individual 

characteristics and behavior. In large families, parents are less likely to spend their 

free time with him, giving the child greater independence and autonomy in behavior. 

Parents in large families are less likely to try to reduce the interpersonal distance 

with the teenager, their attention may not be enough for the child. The analysis of 

the peculiarities of children's attitude to their parents in single-parent and large-child 

families helped to establish that only children evaluate their parents as moderately 

strict and demanding, with a high level of control, a close emotional connection, and 

more involved in interaction. They also rate their parenting style as more consistent 

than parents from large families. Children from large families are more often faced 

with the manifestation of strictness and exactingness of their parents, they are more 

independent in their behavior and are less likely to be controlled and overprotected 

by their parents, and also evaluate the parental line of education as not consistent, 

that is, they are more often faced with unpredictable behavior of their parents, 

inconstancy of requirements. 
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